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Energi og boliger 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 
kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 
Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 
kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 
De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 
nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Den Europæiske Union har været en central del af hele mit arbejdsliv. Jeg blev valgt til Europa-Parlamentet i en 
alder af 29 år, og jeg var så privilegeret at blive på posten i næsten 10 år. 

Som medlem af Europa-Parlamentet fik jeg dyb respekt for Europa-Parlamentet og den afgørende rolle, det spiller 
i udformningen af Europas fremtid, alt imens det skaber håndgribelige resultater for borgerne. Jeg fik indsigt i 
kompleksiteten i EU's politikudformning, og det styrkede min tro på vigtigheden af at arbejde sammen for at opnå 
meningsfulde resultater.  

I 2013 vendte jeg tilbage til Danmark, hvor jeg bestred posten som minister for fødevarer, landbrug og fiskeri frem 
til 2015, og jeg blev efterfølgende valgt til Folketinget. Fra 2019 og indtil for nylig fungerede jeg først som klima-
, energi- og forsyningsminister og dernæst som minister for udviklingssamarbejde og global klimapolitik, hvor jeg 
både var ansvarlig for at repræsentere Danmark i Rådet for Den Europæiske Union i forskellige sammensætninger 
og for at gennemføre EU-lovgivningen. Dette har givet mig en solid forståelse af, hvordan beslutninger truffet på 
EU-plan påvirker medlemsstaterne i gennemførelsesprocessen. Min tid som energiminister under energikrisen, der 
var forårsaget af Ruslands invasion af Ukraine, var desuden en udfordrende periode, hvor samarbejdet om 
energisikkerhed på både nationalt plan og EU-plan blev sat på prøve, og hvor det blev tydeligt, hvor vigtig 
energiomstillingen er for modstandsdygtigheden i EU's energisystem. 

Hvis jeg bliver udnævnt, mener jeg, at mit kendskab til både Europa-Parlamentet og Rådet kan være et aktiv i 
rollen som kommissær. På samme tid er jeg også fuldt ud klar over, at jeg fortsat har meget at lære om dette nye 
ansvarsområde. 

I de senere år har jeg også deltaget aktivt i internationale forhandlinger inden for rammerne af FN's 
rammekonvention om klimaændringer (UNFCCC) og organisationer såsom Det Internationale Energiagentur 
(IEA), Verdensbanken og Den Afrikanske Udviklingsbank. Jeg har herigennem fået bred erfaring med 
internationalt diplomati og internationale forhandlinger, hvilket jeg håber vil bidrage til Europa-Kommissionens 
arbejde, når det drejer sig om at repræsentere EU på den globale scene. 

Energi-, klima- og miljøspørgsmål er noget af det, der motiverer mig mest. Den grønne omstilling er ikke kun en 
miljømæssig nødvendighed, men også en social og økonomisk mulighed. Den kan fremme konkurrenceevnen, 
skabe arbejdspladser og give flere europæere adgang til ren og økonomisk overkommelig energi samt mere 
bæredygtige og økonomisk overkommelige boliger, alt imens vi sikrer, at ingen lades i stikken. Jeg har arbejdet 
hen imod dette mål i Danmark, navnlig gennem den danske klimalov og forhandlingerne om flere politiske 
energiaftaler. Energi og boliger er komplekse og mangesidede politikområder, der kræver en dyb forståelse af både 
de tekniske og de politiske aspekter. Jeg har bestemt stadig meget mere at lære. Jeg mener dog, at min erfaring vil 
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gøre det muligt for mig at bidrage på effektiv vis, samtidig med at jeg fortsat er åben over for ekspertise og 
vejledning fra mine kolleger og Europa-Parlamentets medlemmer.  

Som fremhævet i Kommissionens politiske retningslinjer spiller energi en central rolle i forbindelse med 
håndteringen af de vigtigste udfordringer, som EU står over for: leveomkostninger og energifattigdom, de 
europæiske virksomheders konkurrenceevne og grønne job for Europas arbejdstagere, reduktion af 
drivhusgasemissioner og dekarbonisering af vores økonomi, sikring af forsyningen af ren energi til en 
overkommelig pris og samtidig sikring af teknologineutralitet samt styrkelse af EU's geopolitiske rolle i 
energidiplomatiet med udgangspunkt i Ukraine og det europæiske naboskab.  
 
Hvis jeg godkendes som kommissær, ser jeg det som min opgave at håndtere disse udfordringer i tæt samarbejde 
med mine kommissærkolleger med henblik på at bidrage til at opbygge et mere bæredygtigt, velstående og 
konkurrencedygtigt Europa, styrke vores suverænitet og samfund og samtidig bevare og styrke vores sociale 
model.  
 
Alle udfordringerne er indbyrdes forbundne, og det skal de politikker og tiltag, vi skal iværksætte for at tackle 
dem, også være, f.eks.: 

• fremme af investeringer i ren energi, der begynder med gennemførelsen af de retlige rammer for 2030, 
styrkelse af industriens konkurrenceevne og nedbringelse af leve- og produktionsomkostningerne for 
europæiske husholdninger og virksomheder. Dette vil f.eks. ske gennem aftalen om en ren industri, 
handlingsplanen om overkommelige energipriser og strategien for rene investeringer og ved sammen med 
EU's medlemsstater at styrke energiunionen ved hjælp af en robust forvaltning 

• sikring af en social, retfærdig og konkurrencedygtig energiomstilling ved at samarbejde med den 
europæiske energiindustri og fagforeningerne om at gøre omstillingen socialt inklusiv og økonomisk 
levedygtig  

• reduktion af drivhusgasemissioner og yderligere dekarbonisering af vores energisystem, samtidig med at 
der inden 2050 skabes resultater vedrørende klimaneutralitet inden for rammerne af den europæiske 
grønne pagt  

• bidrag til at sænke priserne ved at opgradere vores netinfrastruktur og opbygge et sikkert, 
modstandsdygtigt og sammenkoblet energisystem. Dette vil blive understøttet af en handlingsplan for 
elektrificering og en køreplan for at bringe importen af russisk energi til ophør 

• styrkelse af Europas energidiplomati, både i vores nabolande, ved at samarbejde med Ukraine og om den 
energimæssige dimension af udvidelsen, og på den globale scene. 

 
Ved fuldt ud at undersøge synergierne på tværs af min portefølje af "energi" og "boliger" vil vi fremlægge en 
europæisk plan for økonomisk overkommelige boliger for at støtte de millioner af unge og familier, der kæmper 
for at finde økonomisk overkommelige boliger. I den forbindelse regner vi med opbakning fra Europa-Parlamentet 
og alle relevante interessenter. Jeg vil lægge stor vægt på bygningers energieffektivitet og bidrage til EU's første 
strategi for bekæmpelse af fattigdom med konkrete foranstaltninger til at skabe håndgribelige resultater såsom at 
sænke energiomkostningerne og mindske energifattigdommen i hele Europa. Dette vil ikke blot styrke vores 
sociale samhørighed, men også bidrage til vores økonomiske vækst og konkurrenceevne hen imod et mere 
bæredygtigt og velstående Europa. 

EU's politikker er kun til reel gavn for europæerne, hvis de afspejler mangfoldigheden på tværs af vores kontinent 
og gennemføres ved en inklusiv tilgang. I denne sammenhæng er køn et lige så vigtigt element som race, seksuel 
orientering, socioøkonomisk baggrund, handicap, alder og overbevisning. Jeg vil støtte gennemførelsen af 
strategien for ligestilling mellem kønnene 2020-2025 på tværs af de områder, der hører under min kompetence, og 
tage behørigt hensyn til relevante beslutninger fra Europa-Parlamentet. Jeg vil stræbe efter at sikre, at kønsaspektet 
medregnes fuldt ud i alle initiativer under mit ansvarsområde. Jeg vil desuden sikre en ligelig kønsfordeling i mit 
team.  

De politikker, der føres i dag, navnlig med hensyn til boliger og bygninger, men også vedvarende energi, 
lavemissionsteknologier og meget andet, vil påvirke både nutidens unge og fremtidige generationer. Som tidligere 
ungt medlem af Europa-Parlamentet vil jeg sikre, at unges deltagelse bliver et kerneelement i mit virke. Jeg vil i 
løbet af de første 100 dage af min mandatperiode igangsætte årlige ungdomspolitiske dialoger for regelmæssigt at 
give unge mulighed for at udveksle synspunkter med mig vedrørende centrale emner og initiativer inden for min 
portefølje. Jeg vil desuden støtte programmet for unge energiambassadører for at skabe et fællesskab for de unge, 
der er drivkraften bag omstilling til ren energi. 

https://sustainable-energy-week.ec.europa.eu/youth-engagement/young-energy-ambassadors-guidelines_en
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Jeg vil handle i fuld overensstemmelse med traktaternes ordlyd og ånd og adfærdskodeksen for kommissærer. Jeg 
vil ikke modtage instrukser fra nogen regering eller anden enhed, og jeg vil altid handle i europæisk interesse. Jeg 
vil deltage i samtaler med relevante borgere og interessenter og altid stræbe efter at arbejde med videnskab og 
fakta som rettesnor. Jeg forpligter mig til at følge de højeste etiske standarder og fuldt ud respektere EU-
traktaternes ordlyd og ånd samt forpligtelsen til at handle i EU's interesse. Hvis der opstår en situation, der kan 
føre til en interessekonflikt, eller hvor der kan sættes spørgsmålstegn ved min upartiskhed, vil jeg straks underrette 
Kommissionens formand herom. Min interesseerklæring er offentlig og fuldstændig, og jeg forpligter mig til at 
sikre, at den ajourføres, hvis mine personlige forhold ændrer sig. 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 
hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 
både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 
holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 
igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 
Rådet? 

I lyset af mine tidligere erfaringer som medlem af Europa-Parlamentet og dansk minister er jeg fuldt ud klar over 
den afgørende rolle, som Parlamentet spiller som medlovgiver, herunder på energi- og boligområdet. Hvis Europa-
Parlamentet godkender mig, forpligter jeg mig fuldt ud til at arbejde så tæt som muligt sammen med Deres 
institution om alle emner henhørende under min portefølje.  

Konkret vil jeg sikre den højeste grad af samarbejde med Europa-Parlamentet baseret på åbenhed, 
gennemsigtighed og god tro og under fuld overholdelse af den interinstitutionelle aftale om bedre lovgivning og 
rammeaftalen mellem Europa-Parlamentet og Kommissionen. På grundlag af min erfaring som medlem af Europa-
Parlamentet mener jeg også, at dette tætte samarbejde er afgørende for at skabe konsensus med henblik på 
fremtidige initiativer og arbejde effektivt og tæt sammen med og for europæerne.  

Europa-Parlamentet er den eneste direkte valgte institution, der repræsenterer de europæiske borgere, som er dem, 
jeg ønsker at tjene. Det er derfor kun naturligt, at jeg vil og ønsker at stå til ansvar over for Dem.  

Jeg vil regelmæssigt være til stede både på plenarmøder og i de relevante udvalg, og De kan regne med en saglig 
og konstruktiv dialog med mig. For så vidt angår energipolitik vil ITRE-udvalget være en vigtig samtalepartner, 
og jeg vil også arbejde tæt sammen med medlemmer af Europa-Parlamentet i andre udvalg. For at udforme en 
fuldgyldig europæisk boligpolitik vil EMPL-udvalget, som allerede har beskæftiget sig med dette vigtige emne, 
være en central partner sammen med IMCO-udvalget og navnlig REGI-udvalgene. Men også andre udvalg kan og 
vil være relevante for arbejdet med forskellige spørgsmål.  

Jeg vil påtage mig det politiske ansvar for aktiviteterne inden for mit kompetenceområde, regelmæssigt underrette 
Parlamentet om kommende tiltag og styrke den gensidige tillid, gennemsigtigheden og udvekslingen af 
oplysninger. I EU's og borgernes interesse vil jeg lytte til Parlamentets synspunkter og fungere som en ærlig 
mægler, bygge bro og finde afbalancerede kompromiser i alle faser af lovgivningsprocedurerne. 

I overensstemmelse med rammeaftalen lover jeg også at gøre mit yderste for at sikre, at Kommissionen reagerer 
på Europa-Parlamentets beslutninger inden for tre måneder. Jeg er rede til at bidrage til opfølgningen af 
Parlamentets initiativer i henhold til artikel 225 i TEUF. Jeg vil gøre mit yderste for i videst muligt omfang og så 
hurtigt som muligt at acceptere anmodninger om møder og besvare breve og spørgsmål fra medlemmer af 
Parlamentet. Jeg lover også at bidrage til den flerårige programmering i begyndelsen af denne nye mandatperiode 
og til den fælles erklæring om EU's prioriteter. Jeg forpligter mig desuden som aftalt i rammeaftalen til at udveksle 
oplysninger og synspunkter om Kommissionens arbejdsprogram.  

Ovenstående vedrører den institutionelle ramme for samarbejdet med Parlamentet. Hvis Parlamentet godkender 
mig som kommissær, kan jeg imidlertid forsikre Dem om, at mit personlige engagement i samarbejdet vil spille 
en lige så stor – eller måske endda en større – rolle for vores interaktion end denne formelle ramme. 

Spørgsmål fra Udvalget om Beskæftigelse og Sociale Anliggender 
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3. Mange mennesker lider under en mangel på økonomisk overkommelige boliger. Hvordan vil De sikre, at den 
første europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger nogensinde, som den valgte formand for 
Kommissionen Ursula von der Leyen har bebudet, vil tilvejebringe tilstrækkelige økonomisk overkommelige 
boliger til at imødekomme lav- og mellemindkomstgruppernes boligbehov? Hvilke konkrete foranstaltninger vil 
De træffe, navnlig for at sikre, at planen vil give de nødvendige offentlige og private investeringer til at skaffe 
økonomisk overkommelige og tilgængelige boliger og muligheder for alle? Hvordan vil De garantere "først en 
bolig"-princippet, da det på både økonomisk og socialt plan har vist sig at være effektivt til at sætte en stopper for 
hjemløshed? Hvad er Deres tilgang med hensyn til privat ejendom i forbindelse med EU-tiltag på boligområdet? 
Hvordan vil De sikre et tæt samarbejde med den indstillede ledende næstformand Mînzatu i denne forbindelse? 

For at kunne håndtere boligkrisen har vi brug for lokale, nationale og europæiske løsninger. Hvis jeg bliver 
godkendt som den første kommissær nogensinde med ansvar for boliger, vil jeg arbejde tæt sammen med Europa-
Parlamentet, medlemsstaterne, lokale myndigheder og samtlige relevante interessenter for at gøre en positiv 
forskel for mennesker, navnlig unge mennesker og familier i Europa, der kæmper for at finde økonomisk 
overkommelige boliger.  

I overensstemmelse med min opgavebeskrivelse vil Kommissionen fremlægge den første europæiske plan for 
økonomisk overkommelige boliger nogensinde. Planen vil give teknisk bistand til byer og medlemsstater, fremme 
investeringer og fokusere på de færdigheder, der er nødvendige i boligsektoren. Den vil også omfatte en strategi 
for boligbyggeri med henblik på navnlig at øge boligudbuddet (se nærmere under spørgsmål 11). I udarbejdelsen 
af planen vil vi trække på eksisterende erfaringer såsom det europæiske initiativ om økonomisk overkommelige 
boliger, inden for hvis rammer der køres et pilotprojekt med inklusiv renovering af 100 fyrtårnsområder rundt 
omkring i Europa. En af de vigtigste erfaringer, jeg drager heraf, er betydningen af en inklusiv tilgang, der 
inddrager Europa-Parlamentet og alle andre relevante interessenter – fra den offentlige og den private sektor og på 
både udbuds- og efterspørgselssiden. Jeg vil derfor udarbejde planen i tæt samråd med alle de vigtigste 
interessenter i boligsektoren.  

Det vil være en prioritet for mig at etablere et bedre samarbejde med interessenterne i boligøkosystemet. En særlig 
taskforce med deltagelse af relevante tjenestegrene i Kommissionen vil støtte dette arbejde. Dette vil sikre en 
sammenhængende tilgang mellem alle politikker og finansiering, der kan støtte planen, og der vil blive bygget 
videre på det arbejde og de analyser, der er udført indtil videre. Vi skal også fuldt ud gennemføre de nye værktøjer, 
der er indført med den seneste lovgivning om bygninger. Det vil i den forbindelse være afgørende at føre en tæt 
dialog med de nationale myndigheder. Vi vil støtte det arbejde, som kommissæren med ansvar for startups, 
forskning og innovation udfører, ved at udvide fællesskabet for det nye europæiske Bauhaus-initiativ. 

For at gøre boliger mere økonomisk overkommelige er det afgørende at mobilisere yderligere offentlige og private 
ressourcer. Der findes allerede instrumenter på EU-plan, der har til formål at tiltrække investeringer i økonomisk 
overkommelige boliger og sociale boliger, såsom InvestEU-programmet. Vi vil udnytte disse erfaringer til at 
oprette en paneuropæisk investeringsplatform for økonomisk overkommelige og bæredygtige boliger i samarbejde 
med Den Europæiske Investeringsbank og internationale finansielle institutioner, nationale erhvervsfremmende 
banker og andre relevante interessenter. I overensstemmelse med opgavebeskrivelsen vil jeg desuden støtte den 
ledende næstformand med ansvar for samhørighed og reformer i udarbejdelsen af et forslag, der giver 
medlemsstaterne mulighed for at tilføre likviditet til boligmarkedet og fordoble de planlagte samhørighedspolitiske 
investeringer i økonomisk overkommelige boliger (se nærmere under spørgsmål 12). Jeg vil også støtte den 
ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling med henblik på at revidere 
statsstøttereglerne for at muliggøre boligstøtteforanstaltninger, navnlig inden for energieffektivitet og socialt 
boligbyggeri (se nærmere under spørgsmål 5 og 9). Et centralt element i denne indsats vil også være en hurtig og 
effektiv udrulning af Den Sociale Klimafond. 

Der er omkring 1 millioner hjemløse i EU, og antallet har i mange medlemsstater været stigende i de seneste år. 
Kommissionen støtter allerede alle relevante interessenter inden for rammerne af den europæiske platform for 
bekæmpelse af hjemløshed. "Først en bolig"-strategier, hvor det prioriteres at skaffe permanente boliger til 
hjemløse og yde social støtte, har vist sig at være en meget virkningsfuld og omkostningseffektiv tilgang til 
bekæmpelse af udelukkelse fra boligmarkedet. Denne tilgang indarbejdes gradvist i de nationale strategier til 
bekæmpelse af hjemløshed. EU-midler støtter også "først en bolig"-strategier, f.eks. gennem Den Europæiske 
Socialfond Plus. Vi vil se på disse erfaringer i udarbejdelsen af den første europæiske plan for økonomisk 
overkommelige boliger nogensinde med henblik på at tage hånd om alle borgeres behov, herunder de mest sårbare.  

Ansvaret for at beskytte privat ejendom og bekæmpe ulovlig besættelse ligger primært på nationalt plan. Det er 
derfor her op til medlemsstaterne, herunder deres retslige myndigheder, at sikre, at de grundlæggende rettigheder 
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respekteres og beskyttes effektivt. Mere generelt vil den europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger 
stile mod at stimulere flere private investeringer i udbuddet af økonomisk overkommelige boliger, hvilket bl.a. 
afhænger af respekten for private ejendomsrettigheder. 

Under ledelse af den ledende næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed vil Kommissionen 
lancere EU's første strategi for bekæmpelse af fattigdom nogensinde. Strategien skal hjælpe mennesker med at få 
adgang til de væsentlige tjenester og den fornødne beskyttelse, ligesom den skal tage hånd om de grundlæggende 
årsager til fattigdom. Jeg vil arbejde meget tæt sammen med den ledende næstformand for at sikre størst mulig 
synergi mellem den europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger og EU's strategi for bekæmpelse af 
fattigdom. Det samme gælder for Unionen med færdigheder, herunder den nye europæiske strategi for 
erhvervsuddannelse, som kan være særlig relevant, når det drejer sig om at styrke færdigheder i byggesektoren. 

4. Der står i Deres opgavebeskrivelse, at Deres arbejde vil bidrage til at bekæmpe energifattigdom og sikre en 
social, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling. Hvilke politikker agter De at gennemføre for at beskytte dem, 
der er hårdest ramt af energifattigdom, og sikre økonomisk overkommelig renovering og adgang til grønne 
boliger? Hvordan vil handlingsplanen for overkommelige energipriser tackle energifattigdom? Hvilke specifikke 
incitamenter vil De indføre for at fremme den langsigtede udvikling af grønne sociale og offentlige boliger, grønne 
bygninger og reduktionen af energiomkostningerne for både ejere og lejere?  

Ingen vil blive ladt i stikken. Dette er det centrale princip i en social, retfærdig og konkurrencedygtig 
energiomstilling. Siden energikrisen er energifattigdommen vokset, og i 2023 var 47 millioner EU-borgere (10,6 % 
af EU's befolkning) ude af stand til at varme deres hjem tilstrækkeligt op. Bekæmpelse af energifattigdom er et 
vigtigt element i en retfærdig omstilling og vil også være vigtig i vores fremtidige boligpolitik. Det er afgørende 
at beskytte de energifattige, sårbare grupper og regioner, navnlig kulregioner under omstilling, for at sikre, at alle 
borgere drager fordel af omstillingen til ren energi. 

Energieffektivitet og energieffektive apparater kan spille en central rolle med hensyn til at afhjælpe 
energifattigdom ved at mindske energiefterspørgslen, reducere forbrugernes energiomkostninger og gøre energi 
billigere for husholdninger og virksomheder. EU-borgerpanelet om energieffektivitet fremsatte tidligere i år 
nyttige anbefalinger, f.eks. om at sætte forbrugerne i stand til at vælgeenergieffektive løsninger, især ved hjælp af 
mærkning af produkter med oplysninger om deres energiforbrug eller ved at yde støtte til renovering af 
beboelsesejendomme for at gøre dem mere energieffektive. Jeg vil se på, hvordan disse anbefalinger bedst kan 
gennemføres i løbet af dette mandat.  

Både den eksisterende EU-lovgivning og Kommissionens henstilling om energifattigdom fra 2023 samt Den 
Sociale Klimafond anerkender det presserende behov for at bekæmpe energifattigdom og beskytte dem, der er 
hårdest ramt af den. I det omarbejdede direktiv om energieffektivitet fremhæves behovet for, at medlemsstaterne 
i deres energieffektivitetsforanstaltninger og -investeringer prioriterer indsatsen mod energifattigdom. Desuden 
fastsættes der i reformen af elmarkedets udformning, der trådte i kraft i juli, en forpligtelse til at beskytte de 
energifattige mod afbrydelser af elforsyningen. Initiativet vedrørende kulregioner under omstilling og Fonden for 
Retfærdig Omstilling støtter allerede kul- og kulstofintensive samfund og regioner og har navnlig har til formål at 
skabe arbejdspladser i regioner, hvor andre job er ved at forsvinde. 

Pakken om energi til borgerne vil bekæmpe energifattigdom og bidrage til at sikre, at alle har adgang til energi. 
Kernen i denne pakke vil være et styrket partnerskab med medlemsstaterne for at forbedre adgangen til 
investeringer i energieffektivitet i bygninger, mikrovirksomheder og SMV'er og til vedvarende energi. Pakken om 
energi til borgerne vil også støtte EU's strategi for bekæmpelse af fattigdom og bidrage til den europæiske plan for 
økonomisk overkommelige boliger. Ud over spørgsmålet om økonomisk overkommelighed mangler sårbare 
husholdninger ofte adgang til oplysninger og finansiering for at blive mere energieffektive. Gennem 
rådgivningscentret for energifattigdom, der er foreslået og finansieret af Europa-Parlamentet, vil vi fortsat sikre, 
at lokale myndigheder og samfund modtager teknisk støtte til at udvikle og gennemføre effektive foranstaltninger.  

Handlingsplanen for overkommelige energipriser (se svaret på spørgsmål 8) vil støtte nye måder at forbruge energi 
på baseret på lokale energifællesskaber og energideling. Vi har brug for konkrete tiltag og resultater i praksis, og 
jeg vil samarbejde med alle interessenter for at sikre, at innovative energiprodukter og -tjenester stilles til rådighed 
for private forbrugere og erhvervsforbrugere.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg for at støtte disse bestræbelser arbejde tæt sammen med mine 
kommissærkolleger om at sikre, at Den Sociale Klimafond og fondene under samhørighedspolitikken yder den 
nødvendige finansielle støtte til at beskytte de mest sårbare. 
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Solid planlægning er afgørende for at fremme udviklingen af grønne boliger og bygninger. Helt konkret vil der i 
de nationale planer for renovering af bygninger, der er planlagt i omarbejdningen af direktivet om bygningers 
energimæssige ydeevne, blive udstukket en klar kurs for markedsaktørerne, herunder byggesektoren og de 
finansielle institutioner. Dette kan også mindske risikoen for "stop-and-go"-politikker, der desværre tidligere har 
skadet byggesektoren.  

Som fastsat i direktivet om bygningers energimæssige ydeevne og direktivet om energieffektivitet skal nationale 
finansielle incitamenter først og fremmest være rettet mod sårbare husholdninger, herunder personer berørt af 
energifattigdom og beboere i socialt boligbyggeri. Borgere, der lever i energifattigdom, bor ofte i EU's dårligste 
og mindst isolerede bygninger, og det skal prioriteres at renovere disse bygninger. Renovering af 
beboelsesejendomme bør omfatte en repræsentativ andel af udlejningsboliger, således at lejere kan drage fordel af 
lavere energiregninger og bedre boliger. Jeg vil tage fat på hindringerne for decentraliseret og lokal produktion af 
vedvarende energi for at fremme udviklingen af denne sektor. Disse overvejelser vil være centrale for den 
europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger.  

Endelig vil jeg samarbejde med interessenter over hele linjen om at bekæmpe energifattigdom og fremme 
langsigtet udvikling af grønne, sociale og offentlige boliger.  

5. Deres opgavebeskrivelse pålægger Dem at støtte den ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og 
konkurrencedygtig omstilling i arbejdet med at reformere statsstøttereglerne for at muliggøre 
boligstøtteforanstaltninger, navnlig socialt boligbyggeri. Hvilke ændringer af EU's statsstøtteregler og 
definitionen af socialt boligbyggeri i lovgivningen om tjenesteydelser af almen økonomisk interesse har De til 
hensigt at foretage for at sikre, at boliger bliver undtaget fra markedsreglerne, og at der bliver skaffet tilstrækkeligt 
med sociale boliger? Vil De som kommissær bestræbe Dem på at opnå udtrykkelige undtagelser fra de 
finanspolitiske regler for statslige investeringer i boliger? 

Hvis jeg godkendes som kommissær, vil jeg i overensstemmelse med min opgavebeskrivelse støtte den ledende 
næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling i hendes opgave med at fremlægge 
reviderede statsstøtteregler for bedre at muliggøre boligstøtteforanstaltninger, navnlig for økonomisk 
overkommelige energieffektive boliger og socialt boligbyggeri.  

Der er i henhold til de eksisterende statsstøtteregler forskellige måder, hvorpå medlemsstaterne kan støtte adgangen 
til boliger. Nogle foranstaltninger betragtes måske ikke som statsstøtte i henhold til EU-retten, herunder 
foranstaltninger, der gavner husholdninger og EU-borgere direkte. Andre foranstaltninger passer til ordningen for 
tjenesteydelser af almen økonomisk interesse eller kan anses for at være direkte forenelige med traktaten om Den 
Europæiske Unions funktionsmåde. De nuværende regler om tjenesteydelser af almen økonomisk interesse giver 
medlemsstaterne mulighed for at gennemføre foranstaltninger vedrørende socialt boligbyggeri, nemlig socialt 
boligbyggeri for mindrebemidlede eller vanskeligt stillede samfundsgrupper. Desuden giver de eksisterende 
statsstøtteregler også medlemsstaterne mulighed for at støtte udviklingen af energieffektive boliger.  

Selv om den politiske nødvendighed af en yderligere indsats for at muliggøre økonomisk overkommelige og 
energieffektive boliger er presserende og klar, har Kommissionens hidtidige drøftelser med medlemsstaterne vist, 
at spørgsmålet om revision af reglerne for statsstøtte til økonomisk overkommelige boliger har mange facetter, og 
at der er behov for yderligere analyser af, hvordan vi bedst kan nå vores ambitioner. Vi er i den forbindelse nødt 
til at finde den rette balance for at undgå at fortrænge private investeringer og unødigt forvride konkurrencen på 
boligmarkedet og for at sikre tilstrækkelig støtte til socialt boligbyggeri for de mest sårbare i samfundet, hvilket 
fortsat er et centralt ansvar for regeringerne som led i den sociale kontrakt.  

Jeg vil samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig 
omstilling om at bygge videre på det allerede udførte arbejde med henblik på at fastslå, hvilke konkrete ændringer 
af reglerne om tjenesteydelser af almen økonomisk interesse og de ledsagende vejledninger, der kan gennemføres 
for at tilskynde til investeringer og sikre økonomisk overkommelige boliger til alle, idet Europa-Parlamentet 
holdes nøje underrettet. Revisionen af disse regler er en del af en bredere vifte af initiativer i den kommende 
europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger, som jeg vil fremlægge sammen med de relevante 
medlemmer af kommissærkollegiet. 

De fælles finanspolitiske regler er netop blevet ændret. De nye bestemmelser trådte i kraft den 30. april 2024 og 
skaber en fin balance mellem behovet for at sikre gældsholdbarhed og behovet for investeringer og reformer for 
at sikre bæredygtig og inklusiv vækst. De finanspolitiske regler indeholder ikke udtrykkelige undtagelser for 
enhver form for udgifter, men definitionen af nettoudgiftsindikatoren udelukker renteudgifter, udgifter til EU-
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programmer, der fuldt ud modsvares af indtægter fra EU-midler, og national medfinansiering af programmer 
finansieret af Unionen. Dette var medlovgivernes bevidste valg. Som noget nyt fastsættes det i de nye 
bestemmelser er, at medlemsstaterne har mulighed for at vælge en længere finanspolitisk tilpasningskurs, forudsat 
at dette understøttes af troværdige tilsagn om investeringer og reformer. Denne tilgang skaber et vist finanspolitisk 
råderum, som medlemsstaterne kan bruge til at fremme investeringer.  
 

Spørgsmål fra Udvalget om Industri, Forskning og Energi 

6. Hvad er Deres vision for Deres portefølje ud over Deres opgavebeskrivelse, og hvad ønsker De, at Deres arv 
bliver? Hvilke lovgivningsforslag og andre initiativer vil De foreslå kommissærkollegiet til vedtagelse i de næste 
fem år og navnlig i de første 100 dage? Hvordan vil De sikre, at disse forslag og gennemførelsen af eksisterende 
lovgivning vil styrke den europæiske konkurrenceevne? Agter De at basere disse lovgivningsforslag på særlige 
konsekvensanalyser? Hvordan planlægger De at sikre en effektiv gennemførelse af den europæiske grønne pagt 
og al energirelateret lovgivning? Hvordan vil De sikre en effektiv gennemførelse af princippet om energieffektivitet 
først i forbindelse med planlægning, politik og større investeringsbeslutninger? Hvilken rolle mener De, at 
energieffektivitet bør spille, når det gælder om at forbedre EU-industriens konkurrenceevne? Hvad mener De om 
forvaltningen af energiunionen? Hvilken rolle mener De, at teknologineutralitet bør spille i energisektoren? Hvad 
mener De om kerneenergi og små modulære reaktorer? Hvordan planlægger De at gøre fremskridt med hensyn 
til energisystemintegration? Hvordan agter De at styrke borgernes deltagelse i Deres arbejde? 
 
Energi spiller en central rolle i håndteringen af de udfordringer, som Europa står over for: sikkerhed, herunder 
økonomisk sikkerhed, leveomkostninger og konkurrenceevne samt klimaændringer, som vi jo så sent som i år har 
set påvirker liv i hele Europa. Mit vigtigste mål er via en robust energiunion at sikre forsyninger af ren energi til 
overkommelige priser, der er afgørende for Europas konkurrenceevne og sikkerhed og for vores 
dekarboniseringsindsats. Samtidig skal omstillingen være retfærdig for vores borgere, navnlig med hensyn til job 
og omkostninger, herunder økonomisk overkommelige og bæredygtige boliger.  

Som led i aftalen om en ren industri vil jeg, hvis jeg bliver godkendt, inden for de første 100 dage (se svaret på 
spørgsmål 8) fremlægge forslag om en handlingsplan for overkommelige energipriser, hvor der fastsættes en 
arbejdsplan, som sikrer adgang til billigere energi gennem investeringer, infrastruktur og samarbejde med det 
formål at sænke systemomkostningerne. Jeg vil også foreslå en køreplan, der skal bringe importen af russisk energi 
til ophør. I løbet af mandatet vil yderligere initiativer, der skal bidrage til konkurrenceevnen, sikkerheden og 
dekarboniseringsindsatsen, omfatte en revision af rammen for forsyningssikkerhed og en investeringsstrategi for 
ren energi for at fremme vedvarende energi, energieffektivitet og energiinfrastruktur. En handlingsplan for 
elektrificering samt en strategisk tilgang til opvarmning og køling vil også bidrage til at gøre energi billigere. 
Sammen med kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren vækst vil jeg fremlægge en ramme for 
nedtrapning og udfasning af anvendelsen af subsidier til fossile brændstoffer.  

Jeg vil gå videre med Europas globale lederskab i energiomstillingen ved at bygge på Europas initiativer til at øge 
vedvarende energi og energieffektivitet på globalt plan og bidrage til at fastlægge vores globale klima- og 
energivision for C0P30 i Brasilien og tiden herefter. Desuden er vores konkurrenceevne tæt forbundet med vores 
åbne strategiske autonomi. Vi skal undgå at erstatte vores afhængighed af fossile brændstoffer med endnu en 
afhængighed af importerede rene teknologier og kritiske råstoffer. 

Jeg vil i løbet af mit mandat være opmærksom på virkningerne af den lovgivning, som jeg fremlægger for 
kommissærkollegiet i overensstemmelse med retningslinjerne for bedre regulering, idet jeg vil se på 
udfordringerne og målene, afvejningerne samt mulighederne for handling og deres potentielle virkninger, ligesom 
jeg vil sørge for mere forenkling og tage udgangspunkt i velstrukturerede offentlige høringer og 
feedbackmekanismer.  

En stærkere europæisk dagsorden for industri og konkurrenceevne kan kun gennemføres, hvis den går hånd i hånd 
med gennemførelsen af den allerede vedtagne energipolitik. 

Fuld gennemførelse af den nyligt vedtagne energirelaterede lovgivning er en politisk prioritet, og vi er nødt til at 
opfylde målene i den europæiske grønne pagt og sikre, at borgerne og lokalsamfundene høster fordelene i praksis. 
Jeg vil holde øje med og aktivt støtte gennemførelsen og håndhævelsen af 2030-rammen i tæt samarbejde med 
Europa-Parlamentet og medlemsstaterne, men også byer og regioner, for at sikre, at vi er på rette kurs mod vores 
fælles energi- og klimamål for 2030 og tiden derefter. Denne gennemførelsesindsats vil omfatte opfølgning på 
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vurderingen af de endelige energi- og klimaplaner og tilrettelæggelse af mindst to gennemførelsesdialoger om året 
med interessenter. 

Gennemførelsen er af central betydning for den europæiske konkurrenceevne. Opfyldelsen af vores mål og 
gennemførelsen af vores lovgivning om energieffektivitet og vedvarende energi kan sætte en omkostningseffektiv 
dekarboniseringskurs for Europa ved at gøre vores økonomier mindre afhængige af import, integrere billigere 
vedvarende energikilder for at høste de fulde fordele og bekæmpe energifattigdom. Desuden omfatter den nylige 
reform af elmarkedets udformning foranstaltninger, der vil øge prisstabiliteten og forudsigeligheden for investorer 
og tilvejebringe værktøjer til at tiltrække investeringer i at gøre energisystemet mere sammenkoblet for hele Europa 
og mere fleksibelt.  

En robust energiunion kræver en bedre, enklere, mere effektiv og omkostningseffektiv tilgang og forvaltning. 
Dette er afgørende for i fællesskab at opfylde vores klima- og energiambitioner, sikre energiforsyninger og levere 
energi til mere overkommelige priser til virksomheder og forbrugere. Vi har brug for et partnerskab med 
medlemsstaterne for at sikre bedre planlægning og koordinerede politiske beslutninger, der forbedrer 
overvågningen, gennemsigtigheden og det politiske ejerskab. De nationale energi- og klimaplaner skal skabe større 
sikkerhed for at udløse de massive investeringer, der er nødvendige for energiomstillingen. Jeg vil i den forbindelse 
ajourføre og forenkle den eksisterende forvaltning af energiunionen i samarbejde med kommissæren med ansvar 
for klima, nettonul og ren vækst. Jeg vil også nøje vurdere og samarbejde med relevante medlemmer af 
kommissærkollegiet, navnlig kommissæren med ansvar for økonomi og produktivitet og kommissæren med ansvar 
for gennemførelse og forenkling for at opnå yderligere forenkling og gøre bedst mulig brug af synergier med det 
værktøj til samordning af konkurrenceevnen, der er bebudet i de politiske retningslinjer. 

Teknologineutralitet er et centralt begreb, der er afgørende for medlemsstaternes frihed til at vælge deres 
energimiks i overensstemmelse med vores traktater. Der vil være brug for alle vedvarende og kulstoffattige 
energiløsninger. Fremskrivningerne viser en dekarboniseret energisektor i 2040. Størstedelen forventes at komme 
fra vedvarende energi med et betydeligt bidrag fra kerneenergi. Små modulære reaktorer har potentiale til at levere 
kulstoffattig elektricitet og varme og bidrage til at dekarbonisere ikke blot elproduktionen, men også sektorer med 
emissioner, der er vanskelige at nedbringe, såsom transport, den kemiske industri og stålindustrien. I 
overensstemmelse med min opgavebeskrivelse vil jeg støtte fremskyndelsen af udviklingen og udbredelsen af små 
modulære reaktorer i Europa i løbet af 2030'erne på grundlag af den europæiske industrielle alliance om små 
modulære reaktorer. Enhver fremtidig anvendelse af kernekraft vil fortsat være betinget af overholdelse af de 
strengeste standarder for nuklear sikkerhed samt sikker deponering af alle typer nukleart affald og brugt brændsel.  

Princippet om "energieffektivitet først" fremmer en mere intelligent og effektiv drift af energisystemet frem for en 
udvidelse. Kommissionen har allerede udarbejdet sektorspecifikke retningslinjer for industri, energi, transport og 
finanssektoren, hvilket hjælper beslutningstagerne med at vurdere energieffektive alternativer sammen med andre 
muligheder. Industrien har brug for lavere energi- og produktionsomkostninger, som kan opnås ved at anvende 
mere energieffektive og teknologisk avancerede industriprocesser. Dette sænker omkostningerne, bidrager til 
yderligere vækst, tiltrækker nye kunder og investorer og øger industriens konkurrenceevne. Elektrificering vil være 
et vigtigt redskab til at øge energieffektiviteten yderligere. 

I løbet af de næste fem år vil Europa skulle integrere forskellige elementer i energisystemet, f.eks. el- og 
varmeforsyning, brint, fleksibilitet, energieffektivitet og slutbrugersektorer. Målet er at fremskynde 
dekarboniseringen og gøre systemet mere effektivt og konkurrencedygtigt ved at udnytte alle synergier. Det 
overordnede mål vil være at sikre, at drivkraften bag Europas omstilling til nettonul er et integreret energisystem 
med EU-produceret, ren elektricitet. Yderligere digitalisering af energisystemet og udnyttelse af digitale 
teknologiers potentiale er afgørende, og med henblik herpå vil jeg fremlægge en strategisk køreplan for 
digitalisering og kunstig intelligens i energisektoren. 

Energiomstillingen kan imidlertid kun lykkes, hvis vi sikrer, at borgerne reelt drager fordel af og deltager i den: 
Ingen vil blive ladt i stikken. Det vil være et centralt element i mit arbejde at styrke borgernes deltagelse. Vi er 
nødt til at tage hånd om borgernes bekymringer med hensyn til høje energipriser og beskæftigelse samt stigende 
bolig- og varmeudgifter. Dette vil være afgørende for at gennemføre energiomstillingen. Kommissionen vil 
fremlægge en pakke om energi til borgerne, der skal sikre, at europæerne drager fordel af energiomstillingen – 
både som individer og som del af samfundsgrupper. 

 
7. Hvad er Deres planer for revisionen af rammen for forsyningssikkerhed? Hvilke erfaringer kan der drages af 
krigen i Ukraine? Hvilken strategi vil De foreslå for at diversificere yderligere og blive fri for dominerende eller 
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upålidelige leverandører og forsyningsruter? Hvilke initiativer agter De at tage for at beskytte energiforsyningen 
mod fysiske trusler og cybertrusler? Hvilke skridt vil De tage for at mindske afhængigheden af eksterne 
leverandører og samtidig styrke ren energi og kritisk infrastruktur i EU, herunder udviklingen af brintøkonomien 
og en tilstrækkelig brintforsyning? Hvilken rolle mener De, at Den Europæiske Brintbank bør spille? Hvordan vil 
De udforme en EU-strategi for fleksibilitet, herunder fleksibelt elforbrug og lagring? Hvordan vil De tackle 
udfordringen med udsving i energiforsyningen, der er forbundet med stigende produktion af elektricitet fra 
vedvarende energikilder? Hvordan vurderer De den eksisterende retlige ramme for europæiske net, og hvilke 
foranstaltninger vil De foreslå for at forbedre den? Hvilke konkrete foranstaltninger vil De foreslå for at 
fremskynde opgraderingen af elnettene og fjerne de eksisterende flaskehalse i og mellem medlemsstaterne, 
herunder på distributionsniveau, offshoretransmission og transmission over meget lange afstande og for at nå 
målet om en sammenkoblingskapacitet på 15 %? Hvad mener De om EU-finansiering af 
energiinfrastrukturprojekter og deres rolle i den europæiske fond for konkurrenceevne og den kommende FFR? 
Hvilke foranstaltninger agter De at træffe i forbindelse med handlingsplanen for elektrificering?  
 
EU har en solid ramme for forsyningssikkerhed, men den skal gøres mere enkel og mere fremadskuende. Den bør 
også udvides, så vi kan afbøde nye trusler mod kritisk infrastruktur, klimaændringer og cybersikkerhed og fysiske 
trusler. Revisionen giver en rettidig mulighed for at ajourføre vores ramme.  

Erfaringerne fra Ruslands angrebskrig mod Ukraine skal være kernen i vores fremtidige indsats. Det har kostet os 
dyrt at lære, hvor farligt det er at være afhængig af en upålidelig energileverandør, nemlig Rusland, der i sidste 
ende har brugt energi som våben. Vi bevæger os i retning af et mere dekarboniseret, elektrificeret og integreret 
energisystem og er nødt til at sikre en bedre håndtering af tværsektorielle risici. For at afbøde afbrydelser skal EU 
prioritere beredskab og koordinering og samtidig fremme diversificering af udbuddet, reduktion af 
gasefterspørgslen og effektiv lagring sammen med grænseoverskridende sammenkoblinger. Revisionen af den 
eksisterende ramme skal muliggøre en velordnet og økonomisk overkommelig udfasning af fossile brændstoffer, 
fremskynde mere bæredygtige og EU-producerede alternativer samt udnytte potentialet i foranstaltninger på 
efterspørgselssiden. Når det drejer sig om at beskytte energiforsyningen mod fysiske trusler og cybertrusler, vil vi 
arbejde tæt sammen med medlemsstaterne på grundlag af de fremskridt, der er gjort med stresstest af infrastruktur, 
EU-NATO-Taskforcen om Kritisk Infrastrukturs Modstandsdygtighed og obligatoriske cybersikkerhedsregler for 
elektricitet.  

Diversificering af forsyninger og ruter, vedvarende energi og ren energi, energieffektivitet samt uddybning af det 
indre energimarked er afgørende for modstandsdygtigheden i Europas energisektor og økonomi. Ved at 
fremskynde omstillingen til ren energi mindsker vi afhængigheden af fossile brændstoffer. Vi skal fortsætte med 
at styrke samkøringslinjerne, hvor det er nødvendigt, og forbedre energilagringen. Vi vil også fortsat fremme EU's 
produktion af biogas og biomethan.  

Kommissionen har fremlagt den første mekanisme nogensinde til aggregering af efterspørgslen efter gas, 
AggregateEU. Den har øget markedsgennemsigtigheden og skabt alternative forsyningsmuligheder som erstatning 
for russisk gas. På grundlag af disse første skridt vil aggregeringen af efterspørgslen blive udvidet til at omfatte 
andre produkter såsom brint og andre råmaterialer såsom kritiske råstoffer. 

Vi vil også skulle fokusere på forsyningssikkerhed i EU's nukleare industri, hvor diversificering af det nukleare 
brændselskredsløb i alle faser er af afgørende betydning. Vores afhængighed af Rusland omfatter levering af 
reservedele og vedligeholdelsestjenester samt konverterings- og berigelsestjenester. Jeg vil vurdere, om 
køreplanen for at bringe importen af russisk energi til ophør kan omfatte hele den nukleare forsyningskæde, så vi 
sikrer EU's åbne strategiske autonomi. Med henblik herpå vil Kommissionens tjenestegrene samarbejde med 
forsyningsselskaberne og medlemsstaterne om diversificering af udbuddet og indkøb af produkter i den 
europæiske civile atomindustri.  

Vedvarende og kulstoffattig brint vil være afgørende for dekarbonisering af sektorer, hvor elektrificering er 
vanskeligere. I den forbindelse vil vores fokus være på at gennemføre nyligt vedtagne foranstaltninger såsom 
målene for anvendelse af vedvarende brint i industri og transport. Denne ramme kan sammen med finansiel støtte 
stimulere produktion og afsætning, mens vores infrastrukturplanlægningsproces kan fremme udviklingen af et 
velkoordineret europæisk brintnet. For at forblive konkurrencedygtig har EU's industri brug for både robust 
brintproduktion i EU og import fra internationale partnere. Derfor vil vi fortsætte indsatsen vedrørende importeret 
og EU-produceret brint, hvilket også er i overensstemmelse med det reviderede direktiv om vedvarende energi.  

Den Europæiske Brintbank vil sætte gang i opskaleringen af markedet for renere brændstoffer ved at lukke kløften 
mellem på den ene side de stadigt for høje produktionsomkostninger for ren brint og industriens betalingsevne på 
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den anden. På grundlag af de hidtidige erfaringer vil jeg samarbejde med kommissæren med ansvar for klima, 
nettonul og ren vækst om fremtidige auktioner for at støtte produktion af ren brint inden for EU. Desuden vil vi 
sammen med medlemsstaterne sætte skub i arbejdet med at udvikle brintbankens internationale del for at lette 
importen og skabe økonomiske muligheder i partnerlandene.  

Desuden spiller CO2-opsamling, -anvendelse og -lagring (CCUS) også en rolle med hensyn til at dekarbonisere de 
sektorer, hvor det er vanskeligt at nedbringe emissionerne, og jeg vil samarbejde med kommissæren med ansvar 
for klima, nettonul og ren vækst om de rette rammebetingelser for at få det til at ske, også med fokus på CO2-
infrastruktur. 

Fleksibilitetsløsninger, inden for både lagring og efterspørgselsreaktion, er nødvendige for at øge effektiviteten af 
vores energisystem og integreringen af vedvarende energikilder, hvorved vi kan sænke energiomkostningerne. En 
større udbredelse vil gavne både husholdningerne og industrien ved at mindske prisudsvingene og dyre 
indskrænkninger af vedvarende energi og optimere netinvesteringerne. Vi er nødt til at tackle hindringer for en 
langt bredere anvendelse af fleksibilitet, så vi kan fremskynde investeringer i disse løsninger og vejlede 
medlemsstaterne.  

For at fremme elektrificeringen kan en handlingsplan for elektrificering være retningsgivende for arbejdet med at 
fjerne hindringer og fremskynde adgangen til elektricitet for både industri og husholdninger, der stadig anvender 
fossile brændstoffer til opvarmning, transport og anden energi.  

Som kommissær med ansvar for energi og boliger vil jeg fokusere kraftigt på at udvide og opgradere vores net for 
at sikre en effektiv omstilling fra fossile brændstoffer til ren energi. Sammen med kommissæren med ansvar for 
klima, nettonul og ren vækst vil jeg arbejde på at nedtrappe og udfase anvendelsen af subsidier til fossile 
brændstoffer. Vi har brug for en hurtig og robust gennemførelse af de centrale grænseoverskridende 
infrastrukturprojekter samt EU's handlingsplan for net med konkrete foranstaltninger til at fremskynde 
opgraderingen og udbygningen af elnet, herunder på distributionsniveau. Dette er af afgørende betydning, også 
med henblik på at nå sammenkoblingsmålet på 15 %.  

Dette vil bygge på en vurdering af den eksisterende retlige ramme med henblik på at indkredse foranstaltninger, 
som skal optimere netplanlægningen på tværs af medlemsstaterne, fremskynde udstedelsen af tilladelser, sikre en 
effektiv udnyttelse af eksisterende infrastruktur, gøre nettene mere intelligente samt strømline og forenkle 
planlægningsprocedurerne. For effektivt at kunne udrulle de net, der er nødvendige for vores energiomstilling, har 
vi brug for en samarbejdsramme, på både offshore- og onshoreområdet, der er baseret på øget regionalt samarbejde, 
den rette fordeling af omkostninger og fordele samt innovative finansieringsmodeller. Jeg vil også samarbejde 
med kommissæren med ansvar for bæredygtig transport og turisme for at sikre, at vi bringer udviklingen inden for 
transport- og energiinfrastruktur i overensstemmelse, hvilket er nødvendigt for at imødekomme den fremtidige 
stigning i efterspørgslen efter elektricitet til transport.  

Investeringer i infrastruktur for ren energi vil være en nøgleprioritet i de kommende år, hvilket afspejles i både 
Draghi- og Lettarapporterne. For at støtte dette arbejde vil jeg foreslå en særlig investeringsstrategi for ren energi 
for Europa, herunder et risikoreducerende initiativ, som skal frigøre privat kapital. Dette vil være af central 
betydning for bestræbelserne på at prioritere investeringer i ren energi, herunder infrastruktur.  

Jeg vil også sikre anvendelsen af de midler, der er til rådighed via NextGenerationEU og det nuværende budget. 
Vi vil sikre, at vi benytter os af magten i vores budget til at mobilisere og mindske risikoen ved private 
investeringer. 

 
8. Hvad bliver hovedelementerne i handlingsplanen for overkommelige energipriser? Hvilke specifikke 
foranstaltninger vil De indføre for at reducere energipriserne for husholdninger, virksomheder og industrier, 
navnlig energiintensive industrier? Hvordan agter De at gøre mere ved energifattigdom? Hvordan planlægger De 
at udvide brugen af elkøbsaftaler og differencekontrakter for at sikre konkurrencedygtige priser? Hvad er Deres 
holdning til de nuværende budområder på energimarkedet? Hvad er Deres konkrete planer for den første 
europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger nogensinde og den europæiske strategi for boligbyggeri i 
betragtning af EU's og medlemsstaternes kompetencer på dette område? Hvad ser De som de vigtigste synergier 
mellem den europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger, direktivet om energieffektivitet og direktivet 
om bygningers energimæssige ydeevne? Er der efter Deres opfattelse plads til at øge finansieringen til 
energieffektivitet og renoveringer under den næste FFR? Hvordan agter De at forfølge målet om at levere 
dekarboniseret og økonomisk overkommelig opvarmning og køling? Hvilken rolle mener De, at solvarme, 



 

 – 11 –  

jordvarme og fjernvarme bør spille? Hvordan vil De sikre, at EU's foranstaltninger tackler spørgsmålet om 
isolering af meget store boligområder og landdistrikter? Hvordan vil De bidrage til videreudviklingen af det nye 
europæiske Bauhaus? 
 
De chok i forsyningen af fossile brændstoffer og prisstigninger, der forårsagede den nylige energikrise, er en 
påmindelse om betydningen af prismæssigt overkommelig energi for både virksomheder og husholdninger. 
Energiomkostningerne hæmmer EU's konkurrenceevne og udhuler støtten til energiomstillingen. Nedbringelse af 
energiomkostningerne for husholdninger og virksomheder vil være en af hovedprioriteterne i mit mandat. 
Handlingsplanen for overkommelige energipriser er en central del af den ren industripagt, der skal fremlægges i 
løbet af de første 100 dage af Kommissionens næste mandatperiode.  

Nedbringelse af energiomkostningerne kræver en fremskyndet udrulning af konkurrencedygtig ren elektricitet ved 
at fjerne infrastrukturflaskehalse og lovgivningsmæssige hindringer, herunder tilladelser til vedvarende energi og 
net, og energieffektivitet i en robust energiunion. Handlingsplanen vil styrke energisikkerheden og fremme 
investeringer og samtidig støtte industrier, herunder energiintensive industrier og husholdninger, så vi sikrer 
adgang til energi til overkommelige priser. Planen fokuserer også på at sænke systemomkostningerne, styrke den 
rolle, som Europas energidiplomati spiller, fremme borgernes deltagelse og sikre en retfærdig omstilling for alle.  

Gennemførelsen af den nylige reform af udformningen af det europæiske elektricitetsmarked er særlig vigtig for 
at fremme adgangen til økonomisk overkommelig og sikker ren energi samt borgernes deltagelse i 
energiomstillingen. For at fremskynde afkoblingen af elregninger fra svingende priser på fossile brændstoffer vil 
vi arbejde tæt sammen med medlemsstaterne for at sikre, at offentlig støtte i form af differencekontrakter er 
konkurrencedygtig og markedsvenlig og forbedrer tilgængeligheden af elkøbsaftaler, som er afgørende navnlig for 
energiintensive industrier, gennem garantier og standardisering.  

Adgang til vedvarende energi sammen med forbedret energieffektivitet i bygninger vil også være afgørende for at 
bekæmpe energifattigdom, som giver anledning til stor bekymring, også med hensyn til økonomisk 
overkommelige boliger (se svaret på spørgsmål 4).  

Derudover er vi nødt til at tage fat på de stigende systemomkostninger såsom netafgifter, skatter og afgifter, som 
udgør en tredjedel af forbrugernes elregninger i dag. Sammen med kommissæren med ansvar for klima, nettonul 
og ren vækst vil jeg se på, hvordan vi kan sikre, at beskatning ikke får en negativ indvirkning på energipriserne og 
på konkurrenceevnen hos EU's industri, idet vi støtter målsætningerne for omstillingen til ren energi. For fuldt ud 
at høste fordelene ved energiomstillingen og afbøde disse omkostninger vil der i handlingsplanen om 
overkommelige energipriser blive skitseret foranstaltninger til at mobilisere private investeringer, forbedre 
netplanlægningen, øge digitaliseringen og optimere anvendelsen af eksisterende net. Den vil også tilskynde til 
fleksibilitet, give de rette lokaliseringsfremmende signaler til investeringer, hvor der er størst behov for dem, og 
fastsætte en forbedret forvaltningsramme for det indre energimarked, der er egnet til et reelt integreret europæisk 
system i en robust energiunion.  

Vi er nødt til at fremskynde projekter, der giver forbrugerne fordelene ved ren energi. Vi er nødt til at arbejde på 
at fremskynde udstedelsen af tilladelser til vedvarende energi, energiinfrastruktur og energilagring. Selv om 
elsektoren fortsat er en prioritet, vil dekarbonisering af opvarmnings- og kølesektoren kræve forskellige løsninger 
for at tage hensyn til forskellige omstændigheder såsom varmepumper, solvarmeenergi, jordvarme og fjernvarme. 
Jeg er fast besluttet på at fremskynde disse løsninger i samarbejde med medlemsstaterne, industrien og 
finansieringsinstitutioner.  

Formanden har givet mig til opgave at udarbejde den første europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger 
nogensinde. Selv om det primære ansvar for politikker og investeringer i boliger fortsat ligger hos 
medlemsstaterne, kan EU's retlige, politiske og finansielle instrumenter spille en strategisk rolle (se nærmere under 
spørgsmål 3). Gennemførelsen af det reviderede direktiv om energieffektivitet, direktivet om bygningers 
energimæssige ydeevne og direktivet om vedvarende energi er begyndt. Medlemsstaterne er i færd med at 
udarbejde varme- og køleplaner for de berørte kommuner med indkredsning af de sårbare forbrugere, der skal nyde 
godt af målrettede tiltag, og nationale bygningsrenoveringsplaner, herunder nationale foranstaltninger, hvor der 
tages fat på de værste bygninger først og udstikkes den langsigtede kurs, som investorerne har brug for. Disse 
bestræbelser skal indgå som en integreret del af den europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger. 
Desuden vil en fremskyndelse af gennemførelsen af den nye byggevareforordning gøre det muligt for fabrikanterne 
at levere de produkter, der er nødvendige for gennemførelsen af direktivet om bygningers energimæssige ydeevne.  
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Det er afgørende at tiltrække mere privat finansiering og forbedre dens effektivitet for at sikre, at energifattige 
husholdninger og mikrovirksomheder kan drage fordel af energieffektive boliger, aktiviteter og teknologier, så 
deres regninger reduceres. Vi vil evaluere finansieringen af energieffektivitet sammen med den europæiske 
koalition for finansiering af energieffektivitet og gøre investeringer i energieffektivitet til en integreret del af EU's 
investeringsstrategi for ren energi.  

Bygninger er afgørende for en socialt retfærdig og bæredygtig omstilling, men de udgør også en mulighed for at 
øge konkurrenceevnen i byggesektoren. En dynamisk og stærk byggesektor er en forudsætning for at sikre 
tilgængeligheden af økonomisk overkommelige og sikre bygninger og for et bæredygtigt byggeri. Som led i den 
europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger vil vi udvikle en strategi for boligbyggeri for at styrke 
boligudbuddet. Dette vil omfatte foranstaltninger til at reducere byggeomkostningerne, øge produktiviteten i 
byggesektoren, øge udbredelsen af innovative løsninger såsom serier af renoveringer, der støtter 
opstartsvirksomheder og sociale innovationer og øger industriens miljøpræstationer. For at støtte kommissæren 
med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi vil jeg skabe synergier mellem det 
nye europæiske Bauhaus og EU's behov for økonomisk overkommelige og bæredygtige boliger, idet de tre 
kerneværdier bæredygtighed, inklusion og æstetik fremmes. 
 
 
Spørgsmål fra Økonomi- og Valutaudvalget 

9. Hvordan forestiller De Dem revisionen af statsstøttereglerne sammen med den ledende næstformand med 
ansvar for en retfærdig og konkurrencedygtig omstilling med henblik på at muliggøre boligstøtteforanstaltninger 
til socialt boligbyggeri? Vil De overveje at oprette en fritaget kategori, som vil omfatte økonomisk overkommelige 
boliger til midtmarkedslejerhusstande som en tjenesteydelse af almen økonomisk interesse og under hvilke 
betingelser? 

Hvis jeg godkendes som kommissær, vil jeg i overensstemmelse med min opgavebeskrivelse støtte den ledende 
næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling i hendes opgave med at fremlægge 
reviderede statsstøtteregler for at muliggøre boligstøtteforanstaltninger, navnlig for økonomisk overkommelige og 
energieffektive boliger og socialt boligbyggeri. En gennemgang af disse regler er en del af en bredere vifte af 
initiativer, der vil blive medtaget i den kommende europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger. Vi vil 
i den forbindelse være meget opmærksomme på at finde den rette balance og sikre, at enhver undtagelse fra 
statsstøttereglerne for økonomisk overkommelige boliger ikke fortrænger private investeringer eller forvrider 
boligmarkedet unødigt. Yderligere oplysninger findes i mit svar på spørgsmål 5 ovenfor. 
 

Spørgsmål fra Udvalget om Miljø, Folkesundhed og Fødevaresikkerhed 

10. Hvad er Deres vision for en dekarboniseret energiunion? Hvordan planlægger De at styrke synergierne mellem 
energisikkerhed og emissionsreduktionsmålene og forene de to ting? Hvordan vil De få sat mere fart i udbredelsen 
af vedvarende energi med henblik på at opfylde EU's 2030-mål for vedvarende energi, herunder gennem en fuld 
gennemførelse af REPowerEU og håndtering af forsinkelserne med udstedelse af tilladelser i denne henseende? 
Hvilken rolle forestiller De Dem for vedvarende energi i handlingsplanen for overkommelige energipriser? 
Hvordan vil De i forbindelse med den retfærdige omstilling forenkle gennemførelsen af den nuværende EU-
lovgivning vedrørende bygninger og byggeri for at mindske de administrative byrder for både virksomheder og 
forbrugere, og hvordan kan navnlig lavindkomsthusstande støttes i forbindelse med renovering og 
dekarbonisering af deres huse, bl.a. via Den Sociale Klimafond? 

En robust energiunion bør gøre det muligt at levere ren energi til overkommelige priser til europæiske 
husholdninger og virksomheder, øge energisikkerheden og sikre, at vi med alle aktører om bord når 
klimaneutralitet senest i 2050. En hurtigere udbredelse af vedvarende energikilder og deres integration i 
energisystemet bidrager til energisikkerheden og er afgørende for at nå vores klimamål på en overkommelig måde 
ved at gøre vores økonomier mindre afhængige af import og drage fuldt udbytte af billigere vedvarende 
energikilder. 

Elektrificering med et fuldt dekarboniseret energisystem inden 2040 baseret på vedvarende energi og kulstoffattige 
løsninger vil være den vigtigste drivkraft bag energiomstillingen. Gennemførelse og håndhævelse af den 
lovgivningsmæssige ramme for 2030 vil være vores fokus og vil udgøre et solidt grundlag for 2040-rammen med 
erfaringer som rettesnor for fremtidige beslutninger. Jeg vil arbejde i den forbindelse arbejde tæt sammen med den 
ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling.  
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Vi er nødt til at gøre bedre brug af al billig ren energi i systemet, navnlig vedvarende energi, og forbedre 
effektiviteten af energisystemet som helhed. Vores arbejde vil sigte mod at sikre, at vores ambitioner opfyldes i 
praksis, og at vi når vores mål for vedvarende energi på mindst 42,5 % med et ønske om at nå op på 45 %. For at 
videregive fordelene ved denne yderligere kapacitet til vedvarende energi til forbrugerne, det være sig både industri 
og husholdninger, er vi nødt til at tilskynde til flere elkøbsaftaler, have en mere effektiv anvendelse og en hurtigere 
udbygning af en moderniseret netinfrastruktur, sikre hurtigere udstedelse af tilladelser samt øge tilgængeligheden 
af fleksibilitetsløsninger såsom batterier og efterspørgselsreaktion for at sænke de samlede systemomkostninger.  

Fremskyndelse af tilladelsesprocedurerne vil gøre det muligt hurtigt at afslutte projekter om vedvarende energi og 
vil være en forudsætning for at nå vores mål for vedvarende energi og vores dekarboniseringsindsats. Strategisk 
planlægning af udbredelsen af vedvarende energi, herunder i de områder til fremskyndelse af vedvarende energi, 
der er fastsat i det reviderede direktiv om vedvarende energi, sikrer, at den faktiske udbredelse går hånd i hånd 
med miljøbeskyttelse. Win-win-løsninger vil være baseret på mange forskellige anvendelser af arealer, hvor 
miljøbeskyttelse kombineres med udbredelsen af vedvarende energi. Jeg vil arbejde tæt sammen med 
medlemsstaterne for at sikre, at vores nye regler for at forbedre planlægningen og fremskynde udstedelsen af 
tilladelser til vedvarende energi gennemføres hurtigt. Vi er begyndt at kunne se en positiv udvikling i praksis, 
navnlig i de medlemsstater, der gør brug af de nye tilladelsesregler, men jeg vil også se nærmere på yderligere 
idéer til at fremskynde udstedelsen af tilladelser, navnlig for den infrastruktur, der er nødvendig for 
omkostningseffektiv integration af vedvarende energi i energisystemet. 

I forbindelse med den retfærdige omstilling er renovering af bygninger en central mulighed for at sænke 
energiregningerne. Medlemsstaterne vil eksempelvis skulle sikre, at ansøgninger og procedurer for offentlig 
finansiering strømlines. Fremover kan vejledning om gennemførelsen af omarbejdningen af bygningers 
energimæssige ydeevne bidrage til yderligere dialog med de nationale myndigheder. 

Fra og med 2026 vil investeringer i energieffektive boliger, herunder gennem renovering og omlægning af 
erhvervsbygninger eller økonomisk overkommelige sociale boliger, blive tilgængelige fra Den Sociale Klimafond. 
Denne fond vil være relevant for sårbare husholdninger, sårbare transportbrugere og sårbare mikrovirksomheder. 
Medlemsstaterne vil derfor gennem deres sociale klimaplaner indføre strukturelle foranstaltninger og investeringer 
og eventuel midlertidig direkte indkomststøtte til gavn for sårbare husholdninger og bidrage til at forbedre 
energieffektiviteten i deres boliger eller dekarbonisering heraf. Bedre kortlægning af udfordringerne, yderligere 
håndtering af hindringerne for renovering og byggeri og fastlæggelse af forenklingsforanstaltninger under den 
europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger vil bidrage til dokumentationen og underbygge tiltagene.  

Spørgsmål fra Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse 

11. Som understreget i Deres opgavebeskrivelse er kvaliteten og prisoverkommeligheden af boliger et centralt 
spørgsmål for millioner af mennesker i Europa. Hvordan planlægger De at udvikle strategien for boligbyggeri, 
navnlig med hensyn til gennemførelsen af det indre marked for byggevarer og bedre digitalisering i byggesektoren 
for at støtte boliger og forbedre kvaliteten og bæredygtigheden af boligudbuddet? Ud over forøgelse af 
boligudbuddet, hvordan vil De tackle de systemiske problemer med korttidsudlejning, samtidig med at der tages 
hensyn til den nyligt vedtagne forordning om korttidsudlejning, servicedirektivet og nærhedsprincippet i 
medlemsstaterne, og sikre en effektiv og tilgængelig brug af den nuværende boligmasse? 

Strategien for boligbyggeri vil være en central søjle i den europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger. 
Enhver foranstaltning til forbedring af adgangen til økonomisk overkommelige og bæredygtige boliger vil bestemt 
kræve en forøgelse af boligudbuddet. Uden en samlet tilgang risikerer vi at øge boligpriserne yderligere, og der 
vil ikke blive taget hånd om det akutte underskud med hensyn til produktivitet og konkurrenceevne i 
byggesektoren. 

Udbuddet af boliger er ikke stort nok til at dække efterspørgslen, hvilket resulterer i høje og stigende priser, som 
borgerne ikke kan betale. Nybyggeri og renovering af boliger faldt med 3 % i 2023 og forventes at falde med 
yderligere 6 % i 2024. Omkostningerne til opførelse af nye beboelsesejendomme steg med 34 % mellem 2018 og 
2023, da højere materiale- og arbejdskraftomkostninger ikke opvejes af effektivitetsgevinster, og da bygge- og 
anlægssektoren generelt er et arbejdsintensivt område. Som følge heraf er sektoren kendetegnet ved lav og endda 
faldende produktivitet (30 % lavere end fremstillingssektoren), lav udbredelse af innovation og stor 
miljøpåvirkning. Innovation, digitalisering og automatisering kan føre til betydelige effektivitetsgevinster og øge 
produktiviteten, bidrage til at reducere byggeomkostningerne og forbedre bygningens miljøpræstationer.  
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På denne baggrund kan der i den nye strategi for boligbyggeri ses nærmere på en række elementer, herunder: 1) 
udvikling af nye standarder for byggevarer til støtte for innovation og industrielle teknologier og teknikker, som 
sætter fabrikanterne i stand til at høste det fulde udbytte af det indre marked 2) digitalisering af alle faser af 
planlægning, udformning, godkendelse og opførelse med henblik på at forbedre og fremskynde opførelse og 
renovering af boliger 3) udbredelse af bedste regulerings- og industripraksis for at støtte medlemsstaterne, 
nationale myndigheder og andre aktører i byggeøkosystemet 4) forbedring af adgangen til bygge- og 
anlægstjenester i hele EU, således at byggeøkosystemet kan udnytte sit betydelige potentiale for økonomisk 
integration i det indre marked 5) opkvalificering og omskoling af vores arbejdsstyrke, herunder med digitale og 
grønne færdigheder, for at øge produktiviteten og imødekomme den store efterspørgsel efter nye boliger og 
renoveringer.  

Med hensyn til korttidsudlejning af indkvartering anerkender jeg de konsekvenser, som de seneste tendenser på 
markedet kan have for økonomisk overkommelige boliger og lokalbefolkninger, både med hensyn til ubalancer og 
muligheder. Det er klart, at forskellige regioner eller nabolag kan opleve forskelligt pres fra lokal og turistmæssig 
efterspørgsel, og at de har forskellige behov. Vi vil samarbejde med medlemsstaterne og platformene om at sikre 
en hurtig og effektiv gennemførelse af forordningen, således at myndighederne i EU kan få adgang til nøjagtige 
og ajourførte data om korttidsudlejning. Dette bør gøre det muligt for de offentlige myndigheder at forvalte 
markederne for korttidsudlejning på en målrettet, evidensbaseret og forholdsmæssig måde i lyset af lokale forhold. 
I overensstemmelse med min opgavebeskrivelse og sammen med andre relevante medlemmer af 
kommissærkollegiet vil jeg desuden fortsat undersøge, hvad der kan gøres for at tackle systemiske problemer med 
korttidsudlejning af indkvartering. Jeg vil samarbejde yderligere med myndigheder og interessenter for at finde 
den bedste vej frem med hensyn til dette vigtige spørgsmål. 

Spørgsmål fra Regionaludviklingsudvalget 

12. Et af Deres ansvarsområder vil være at udvikle en "europæisk strategi for boligbyggeri". Hvordan agter De 
at finde en balance mellem at reducere byggeomkostningerne og forbedre bygningers miljømæssige kvalitet? 
Hvilke initiativer vil De foreslå for at øge produktiviteten i byggesektoren? Finansieringen under 
samhørighedspolitikken er nøje begrænset til energieffektivitetsforbedringer af boliger, fremme af inklusion af 
marginaliserede befolkningsgrupper og boliginfrastruktur til personer, der er omfattet af eller ansøger om 
"international beskyttelse". Hvilke yderligere foranstaltninger vil De foreslå inden for rammerne af den nye 
"europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger" og ud over en fordobling af finansieringen under 
samhørighedspolitikken for at fremme opførelsen af "økonomisk overkommelige boliger til alle"? Hvad mener De 
om revisionen af EU's statsstøtteregler for tjenesteydelser af almen økonomisk interesse, der gælder for socialt 
boligbyggeri? Hvilke synergier planlægger De at udvikle mellem midlerne fra samhørighedspolitikken, EIB's 
støtte og andre EU-programmer såsom InvestEU eller Den Sociale Klimafond for at sikre langsigtede 
boligløsninger, der ikke kun er økonomisk overkommelige, men også miljø- og energimæssigt bæredygtige? 

Bygninger tegner sig for 40 % af Europas energiforbrug og genererer drivhusgasser – ikke kun i deres levetid, men 
også under opførelse og nedrivning. Indførelsen af energistandarder for nye bygninger i 1980'erne havde en 
imponerende virkning. Takket være disse krav til energimæssig ydeevne er energiforbruget i nye bygninger i dag 
halveret. Men de skal forbedres yderligere, hvis vi ønsker at opnå nettonulemissioner på EU-plan senest i 2050, 
hvilket jeg er fast besluttet på. Ud over nye højtydende bygninger vil en øget renoveringsprocent – i øjeblikket 
stadig langt fra målet på 3 % om året for at opfylde Europas klima- og energimål – ikke blot reducere 
energiforbruget, men også forbedre levevilkårene for mange europæere, mindske EU's energiafhængighed og gøre 
energiregningerne mere overkommelige. Desuden udgør byggeri og nedrivning den største kilde til Europas affald 
og tegner sig for 37 % af den samlede mængde.  

Vi er derfor nødt til at fremskynde renoveringer på en måde, der er omkostningseffektiv og har lav miljøpåvirkning. 
Jeg vil støtte medlemsstaterne i at investere i energirenovering af bygninger og prioritere dem, der har den dårligste 
ydeevne. "De værste bygninger først" er et centralt princip i direktivet om bygningers energimæssige ydeevne, og 
det er vejen til at maksimere fordelene og virkningerne af renoveringer og den mest effektive måde at bruge 
offentlige midler på. I den nye strategi for boligbyggeri kan vi eksempelvis stile mod at støtte innovation og 
digitalisering i byggesektoren, herunder innovative industrielle tilgange såsom offsite-konstruktion, som vil øge 
sektorens produktivitet og være med til at sænke byggeomkostningerne (se også svaret på spørgsmål 11). Jeg vil 
også sammen med de relevante medlemmer af kommissærkollegiet og medlemsstaterne undersøge, hvordan man 
kan forbedre udformningen og digitalisere anvendelsen af revisioner forud for nedrivning ("affaldsrevision"), der 
skal udføres inden renoverings- eller nedrivningsarbejde, for at identificere materialer, der kan genbruges og 
genanvendes, og for at håndtere farlige stoffer. 
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Desuden kan manglen på materialer afhjælpes ved at forbedre cirkulært genbrug og genanvendelse, diversificere 
forsyningerne og anvende de mest avancerede materialer og dermed mindske vores afhængighed af råstoffer og 
fremme innovation. Den nye byggevareforordning vil lette dette ved at ajourføre over 400 europæiske standarder 
for byggevarer. Produkter med de ajourførte harmoniserede europæiske standarder, der bringes i omsætning, vil 
indeholde pålidelige, digitale oplysninger. Dette omfatter miljødata såsom CO2-fodaftryk samt oplysninger om 
genanvendt indhold, genfremstilling og reparation. Der vil være specifikke standarder for brugte produkter med 
henblik på at skabe et indre marked for genbrug af byggevarer.  

Samhørighedspolitikken bidrager allerede væsentligt til forbedring af EU's boligsektor, bl.a. ved at gøre den mere 
økonomisk overkommelig og energieffektiv. Den Europæiske Fond for Regionaludvikling og 
Samhørighedsfonden finansierer allerede opførelse og renovering af økonomisk overkommelige boliger, forbedrer 
energieffektiviteten og støtter byudvikling. Desuden hjælper Fonden for Retfærdig Omstilling regionerne med 
omstillingen til en grøn økonomi ved bl.a. at stille boliger til rådighed for afskedigede arbejdstagere. Vi 
fremskynder disse investeringer med innovative finansielle instrumenter, herunder lån og tilskud fra Den 
Europæiske Investeringsbank, der støttes af initiativer som det nye europæiske Bauhaus. Jeg vil også støtte den 
ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling hendes opgave med at 
fremlægge reviderede statsstøtteregler, som skal muliggøre boligstøtteforanstaltninger, navnlig for økonomisk 
overkommelige og energieffektive boliger og socialt boligbyggeri (se også svaret på spørgsmål 9). Som foreslået 
i opgavebeskrivelsen vil jeg støtte den ledende næstformand med ansvar for samhørighed og reformer i arbejdet 
med et forslag, der vil gøre det muligt for medlemsstaterne at fordoble deres samhørighedsinvesteringer i 
økonomisk overkommelige boliger.  

For at fremme "økonomisk overkommelige boliger for alle" vil jeg desuden arbejde tæt sammen med den ledende 
næstformand med ansvar for samhørighed og reformer, den ledende næstformand med ansvar for ren, retfærdig 
og konkurrencedygtig omstilling og kommissæren med ansvar for økonomi og produktivitet for at sikre, at vi 
leverer langsigtede boligløsninger, der er både økonomisk overkommelige og bæredygtige. Vores fælles indsats 
vil omfatte samarbejde med Den Europæiske Investeringsbank om at udvikle en paneuropæisk 
investeringsplatform for at frigøre private og offentlige investeringer i økonomisk overkommelige og bæredygtige 
boliger (se også svaret på spørgsmål 3). 

Vi vil også samarbejde med banker og finansielle investorer inden for den europæiske koalition for finansiering af 
energieffektivitet om at identificere foranstaltninger til at forbedre effektiviteten af vores investeringer og 
opskalere private investeringer. Min holdning til ændringer af reglerne om tjenesteydelser af almen økonomisk 
interesse er beskrevet i mit svar på spørgsmål 5.  

Endelig vil mine kolleger i kommissærkollegiet under ledelse af den ledende næstformand med ansvar for ren, 
retfærdig og konkurrencedygtig omstilling – navnlig den ledende næstformand med ansvar for mennesker, 
færdigheder og parathed sammen med kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren vækst – sørge for at 
tilvejebringe investeringer og finansiering via Den Sociale Klimafond. Den vil behandle de problemer, som sårbare 
husholdninger, der er berørt af energi- og transportfattigdom, står over for.  

Denne tilgang vil sikre, at vores boligpolitikker opfylder EU's mål og giver konkrete, positive virkninger i praksis. 
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